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LISTE DOUŠNIKA  TAJNE POLICIJE POČETKOM 2011.

Autor:  VUK Z. CVIJIĆ

Javna rasprava o otvaranju dosijea

Drašković: Imena moraju javno da se obelodane, inače nećemo glasati za zakon. Homen: Biti 
oprezan sa objavljivanjem imena doušnika

Vuk Z. Cvijić

Beograd
Imena doušnika tajnih službi moraju javno da se obelodane jer ukoliko to ne bude prihvaćeno , SPO 
će glasati protiv predloga zakona, rekao je juče Vuk Drašković, lider ove stranke, na raspravi 
povodom predloga zakona o otvaranju dosijea. Predlog zakona trebalo bi da se nađe pred 
poslanicima do kraja godine, a njegova primena očekuje se početkom 2011.

Dilema o tome da li imena doušnika javno objaviti ili ne , podelila je učesnike rasprave. Lider SPO 
kazao je da ne razume toliku zabrinutost za sudbinu ljudi koji su činili zlo drugima .
- Insistiramo na objavljivanju imena, pre svega pripadnika službi koji su činili zločine , ali i onih 
doušnika zbog kojih su nevini ljudi ostajali bez posla , bili hapšeni, ubijani - rekao je Drašković.
Profesor Bogoljub Milosavljević, sa Pravnog fakulteta „Union”, rekao je da bi prilikom objavljivanja 
imena doušnika moralo da se vodi računa o tome da su neki to postali zbog ucena i pretnji i da  
njihova imena ne bi trebalo objaviti . Naveo je da je u češkim medijima svojevremeno objavljeno 
150.000 imena doušnika, ali da su tu bila i imena uglednih disidenata koje je tajna služba  
podmetnula. Sličnog mišljenja bio je i Slobodan Homen, državni sekretar u Ministarstvu pravde, koji 
je rekao da treba biti oprezan sa objavljivanjem imena doušnika , ali i da je lustracija logičan 
nastavak otvaranje dosijea. Samo navođenje u dosijeu da su doušnici ili pripadnici tajne službe činili  
nešto protivzakonito neće biti dovoljan dokaz za presudu, ali će biti osnov da se pokrene istraga, 
kazao je Homen. On veruje da će predlog zakona podržati cela vladajuća koalicija , pa i SPS. 
Ništa manje zanimljiva nije bila ni diskusija o radu tajnih službi posle petooktobarskih promena . 
Slobodan Homen je primetio da očito nije bilo političke volje da se stvari raščiste .
- Zašto tajna služba nije unapred obavestila o tome da se sprema atentat na premijera . Nije sporno 
šta je bilo pre 5. oktobra, a posle toga neka komisija razmotri šta je bilo i da li treba otvarati neka  
dosijea - napomenuo je Homen. 
Vuk Drašković je mišljenja da bi trebalo otvoriti sva dosijea , uključujući i ona iz novije istorije . Da je 
i nedavno bilo propusta, pokazao je na svom primeru. 
- Optuženi za atentat u Budvi tražili su od službe da im dostavi dokumenta o meni sačinjena posle  5. 
oktobra. To je, nažalost, i učinjeno. Mene su pratili i tada bez odluke suda - rekao je Drašković.
Govoreći o komisiji koja će odlučivati o dosijeima, Drašković je rekao da je u predlogu koji je predao 
SPO predviđeno da ima sedam članova.
- U njoj će biti ljudi koji imaju moralni integritet i razumeju se u ta pitanja , ali tu moraju da budu i 
žrtve tajnih službi - izričit je lider SPO Vuk Drašković.

Antrfile: 

Novi imidž BIA

Vuk Drašković i Slobodan Homen složili su se da je dobro što se na čelu BIA nalazi Saša Vukadinović, koji je, 



kako su rekli, i sam bio protivnik režima Slobodana Miloševića. Drašković je napomenuo da u toj službi, 
nažalost, ima još ljudi iz starog režima i da oni moraju da je napuste. On je naglasio i da Vukadinovićevo 
izvinjenje zbog ranijih zločina službe nije dovoljno i da ne može da bude zamena za radikalne reforme BIA.

Elektronska arhiva MEDIJSKE DOKUMENTACIJE ne može se koristiti (kopirati, replicirati ili pretraživati)
u komercijalne svrhe bez posebne dozvole i ugovora sa vlasnikom Arhive  - Ebart/Medijska dokumentacija©.
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DRAŠKOVIĆ: INSISTIRANJE NA IMENIMA ZLOČINACA I DOUŠNIKA

Autor:  R. D.

Otvaranje dosijea vođenih o političkim neistomišljenicima

Beograd - Otvaranje dosijea tajnih službi i donošenje zakona kojim bi se to omogućilo prvorazredna  
je nacionalna i moralna obaveza Srbije i način da se razreše nerasvetljeni državni zločini , ocenjeno 
je juče na tribini „Otvaranje dosijea i razotkrivanje državnih zločina .
Predsednik Srpskog pokreta obnove Vuk Drašković naglasio je da se zalaže za otvaranje svih dosijea  
koje su službe bezbednosti pravile od 1944. do danas iz političkih razloga, dok je za državnog 
sekretara Ministarstva pravde Slobodana Homena nesporno otvaranje ali koji obuhvataju period do  
5. oktobra 2000.
Drašković je naveo i da Predlog zakona o otvaranju tajnih dosijea SPO-a, koji je na usaglašavanju u 
nadležnim ministarstvima i institucijama , insistira na objavljivanju imena  - onih koji su činili zločine  
kao i doušnika zbog čijih su aktivnosti ljudi ubijani , hapšeni, ostajali bez posla... On je istakao da je 
neophodno otvoriti sve dosijee od 1944. do danas, jer službe bezbednosti nisu korenito reformisane 
posle 2000. i u njima su ostali ljudi iz prethodnog režima .
- Mi smo do 1990. verovali da smo živeli pod diktaturom Tita i partije , ali to nije bilo baš tako. 
Njihova moć se zasnivala na radu tajnih službi Ozne , Udbe i drugih koje su pratile, prisluškivale, 
hapsile i ubijale njihove neistomišljenike  - naglasio je Drašković.  On je ukazao da se sve to 
produžilo i na režim Slobodana Miloševića , s tim što je pored toga Služba državne bezbednosti 
formirala i specijalnu jedinicu za „državni terorizam“ i likvidacije političkih neistomišljenika .
On je ocenio da je dobro što je na čelu Bezbednosno informativne agencije BIA čovek koji se i sam 
borio protiv Miloševićevog režima, Saša Vukadinović, istovremeno podsećajući da se moraju 
sprovesti korenite reforme i u toj službi.
- Ostaci prethodnog režima povezani su sa mrežom ljudi koji su u medijima , tužilaštvima, 
nevladinim organizacijama, mafijama... To je najmoćnija podzemna organizacija čiji je cilj da se  
zaustavi ulazak Srbije u EU - istakao je Drašković.
Državni sekretar Slobodan Homen smatra da je nesporno otvaranje dosijea i otkrivanje imena  
doušnika političkih žrtava sačinjenih do  5. oktobra 2000, ali da treba biti mnogo oprezniji kada se 
radi o potonjem periodu, jer je potrebno zaštititi ljude koji rade za BIA u funkciji borbe protiv  
organizovanog kriminala. 
- Važno je da se otvore dosijei i da se zakon usaglasi. To je prva stepenica do lustracije, a suština 
lustracije je da svako ko krši ljudska prava, za to odgovara - ocenio je Homen. Homen je naveo da je 
najvažnije što sada postoji politička volja da se ovo pitanje ozakoni , s tim što bi trebalo pronaći 
odgovarajuće modalitete o tome koje dosijee i na koji način predstaviti javnosti .
Ukazujući da sada postoji politička volja za donošenje zakona Homen očekuje da će se on naći u  
parlamentu do kraja godine.
- Taj zakon je jedan od uslova za približavanje EU, jer je pitanje otvaranja dosijea pitanje 
poštovanja osnovnih ljudskih prava i uloge države u tome - naglasio je Homen. 
Predlog zakona koji je sastavio SPO i koji će u Skupštini biti njegov predlagač , prema Homenovim 
rečima, potrebno je prethodno da bude usaglašen u svim relevantnim institucijama kako bi sadržao  
najbolja moguća rešenja primenljiva u praksi . 
Cilj Predloga zakona koji je sastavio SPO jeste da se građanima, ovlašćenim predstavnicima grupa 
građana ili organizacijama i njihovim pravnim sledbenicima omogući pristup podacima koje su o  
njima vodile službe bezbednosti .



Antrfile: 

Bez otkrivanja podataka o trećem licu

Dosije je podatak, odnosno zbirka podataka koje su službe bezbednosti vodile o građanima, grupama građana i 
organizacijama, bez obzira na formu u kojoj su vođene. Dokument je svako materijalno sredstvo, video i audio 
zapis, papir na kome je memorisan ili zapisan podatak koji čini sadržinu dosijea. Ne smeju se narušavati prava 
trećih lica i otkrivanje ličnih podataka o njima. Dopuštenje da takvi podaci budu dostupni javnosti mogu dati 
samo ta treća lica i njihovi zakonski naslednici, navodi se u predlogu zakona. Takođe, svako ima pravo da uzme 
svoj dosije ili deo dosijea ili da zatraži da se uništi u njegovom prisustvu. 

Elektronska arhiva MEDIJSKE DOKUMENTACIJE ne može se koristiti (kopirati, replicirati ili pretraživati)
u komercijalne svrhe bez posebne dozvole i ugovora sa vlasnikom Arhive  - Ebart/Medijska dokumentacija©.
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PADA VEO SA DOSIJEA

Autor:  I. MIĆEVIĆ

DO KRAJA GODINE USVAJANJE ZAKONA O OTVARANJU ARHIVA SLUŽBI BEZBEDNOSTI

Uvid u spise imaće samo oni o kojima su beleške vođene

PREDLOG zakona o dosijeima službi bezbednosti trebalo bi da bude gotov za oko mesec dana i , po 
hitnom postupku, poslat na usvajanje do kraja ove godine. On će omogućiti svim građanima uvid u 
tajne beleške vođene o njima u periodu od 13. maja 1944. godine do 5. oktobra 2000. 
Politička volja da se otvore dosijei svih tajnih službi postoji , potvrdio je juče, na skupu posvećenom 
ovoj temi, Slobodan Homen, državni sekretar Ministarstva pravde.
Osnova zakona biće tekst koji je podneo Srpski pokret obnove.
- Zakon bi mogao da bude donet do kraja godine - rekao je Homen.
On je dodao i da će se broj doušnika tajnih službi , čija bi imena mogla da budu obelodanjena , znati 
tek kada počne da radi komisija za dosijee. 
Komisiju bi birala Skupština Srbije , a pri njoj bi bio formiran i centar za dosijee, koji bi raspolagao 
celokupnom dokumentacijom.
Homen je kazao da je „nesporno“ sve što se događalo do 5. oktobra i da sve treba objaviti, ali da, 
kada je reč o dosijeima posle petooktobarskih promena, treba biti „oprezan“.
Vuk Drašković, lider SPO, ocenio je da bi morali da budu dostupni i spisi posle  2000. godine:
Prof. dr Bogoljub Milosavljević, sa Pravnog fakulteta Union, upozorio je da sa odredbama zakona 
treba biti izuzetno pažljiv . Jer, na primer, objavljivanje imena doušnika može izazvati velike potrese .
Uvid u spise imaće samo oni o kojima su beleške vođene.

Antrfile: 

NAJDUŽA BELEŠKA

GOVOREĆI o sopstvenom dosijeu u koji je imao uvid, Slobodan Homen rekao je da je 80 odsto zabeleženog bilo 
istinito, ali ostatak su bile izmišljotine.
Drašković, kaže, nije stigao da vidi svoj dosije.
- Rok je bio mesec dana za uvid u spise. Rekli su mi da je moj dosije vođen od 1968. godine i da je najobimniji. 
Dobio sam informaciju da bi mi bilo potrebno 15 dana i noći samo da ga prelistam - otkriva Drašković.

Elektronska arhiva MEDIJSKE DOKUMENTACIJE ne može se koristiti (kopirati, replicirati ili pretraživati)
u komercijalne svrhe bez posebne dozvole i ugovora sa vlasnikom Arhive  - Ebart/Medijska dokumentacija©.
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OTVARANJE DOSIJEA MORALNA OBAVEZA

Autor:  PRENETO

BEOGRAD - Otvaranje dosijea tajnih službi i donošenje zakona kojim bi se to omogućilo  
prvorazredna je nacionalna i moralna obaveza Srbije i način da se razreše nerasvetljeni državni  
zločini, ocenjeno je na debati u Beogradu. Predsednik SPO Vuk Drašković rekao je da se nijedan 
zločin od 1944. godine do danas ne može razrešiti bez otvaranja dosijea.
- Zakon insistira na objavljivanju imena doušnika , ne svih, već onih zbog čijih je aktivnosti dolazilo  
do hapšenja, zlostavljanja, torture i ubistava. Njihova imena, bez obzira na to ko su oni danas, 
moraju biti javno objavljena i za SPO, kao predlagača zakona, oko toga nema kompromisa - rekao je 
Drašković.
Državni sekretar Ministarstva pravde Slobodan Homen rekao je da do 5. oktobra 2000. nije bilo volje 
za otvaranje tajnih dosijea, ali da danas ona postoji.
- Nesporno je da sve što se događalo do 5. oktobra treba objaviti, ali, kad je reč o dosijeima nakon 
petooktobarskih promena, tu treba biti oprezan. Teško je napisati i usvojiti zakon jer se moraju uzeti  
u obzir efekti koje on može da izazove - rekao je Homen. (Beta)

Antrfile: 
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DRAŠKOVIĆ: OTVORITI I SVEŽE DOSIJEE

Autor:  S. M.

Zakon o otvaranju tajnih dosijea mora biti donet da bi se obavila konačna lustracija i reforma službe  
držane bezbednosti kao važan uslov ka napredovanju Srbije ka Evropskoj uniji , rekao je lider SPO-a 
Vuk Drašković.
 – Otvaranje dosijea ne treba ograničiti samo do 5. oktobra 2000 već i do dana današnjeg. Trebalo 
bi objaviti imena doušnika i to onih čijim je delovanjem neko ostao bez posla , ugleda ili čak i života 
– smatra Drašković. Državni sekretar Ministarstva pravde Slobodan Homen upozorava da donošenje 
ovakvog zakona neće biti lako jer treba paziti i na posledice koje će doneti .
 – Treba videti da li postoje politički dosijei i posle  5. oktobra a izuzetno je komplikovano napisati u  
usvojiti ovaj zakon, jer treba voditi računa o njegovim efektima – zaključio je Homen.

Antrfile: 
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OTVORITE SVE DOSIJEE!

Autor:  NN

Vuk Drašković

BEOGRAD - Predsednik SPO Vuk Drašković zalaže se za otvaranje svih dosijea koje su službe 
bezbednosti pravile od 1944. do danas iz političkih razloga.
- Do 1990. verovali smo da smo živeli pod diktaturom Tita i partije , ali to nije bilo baš tako. Njihova 
moć zasnivala se na radu tajnih službi  - Ozne, Udbe i drugih koje su pratile, prisluškivale, hapsile i 
ubijale njihove neistomišljenike  - rekao je Drašković.

Antrfile: 
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MOĆ ZASNIVANA NA RADU TAJNIH SLUŽBI

Autor:  N. L.

Otvaranje dosijea vođenih o političkim neistomišljenicimaBEOGRAD – Predsednik Srpskog pokreta  
obnove Vuk Drašković izjavio je da se zalaže za otvaranje svih dosijea koje su službe bezbednosti  
pravile od 1944. do danas iz političkih razloga, dok je za državnog sekretara Ministarstva pravde 
Slobodana Homena nesporno otvaranje do 5. oktobra 2000. godine. – Predlog zakona o otvaranju 
tajnih dosijea, koji je na usaglašavanju u nadležnim ministarstvima i institucijama , insistira na 
objavljivanju imena onih koji su činili zločine , kao i doušnika zbog čijih su aktivnosti ljudi ubijani , 
hapšeni, ostajali bez posla... – objasnio je Drašković na tribini „Otvaranje dosijea i razotkrivanje  
državnih zločina”. Prema njegovim rečima, potrebno je otvoriti sve dosijee od 1944. do danas jer 
službe bezbednosti nisu korenito reformisane posle 2000. – Mi smo do 1990. verovali da smo živeli 
pod diktaturom Tita i partije, ali to nije bilo baš tako. Njihova moć zasnivala se na radu tajnih službi  
Ozne, Udbe i drugih koje su pratile, prisluškivale, hapsile i ubijale njihove neistomišljenike – rekao je  
predsednik SPO-a. Prema njegovim rečima, sve to produžilo se i tokom režima Slobodana 
Miloševića, s tim što je formirana i specijalna jedinica za državni terorizam i likvidacije političkih  
neistomišljenika – JSO. Homen pak smatra da je nesporno otvaranje dosijea sačinjenih do 5. oktobra 
2000. godine i otkrivanje imena doušnika političkih žrtava , ali da treba biti mnogo oprezniji kada se 
radi o potonjem periodu jer je potrebno zaštiti ljude koji rade za BIA u funkciji borbe protiv  
organizovanog kriminala. Ukazujući da sada postoji politička volja za donošenje zakona , Homen je 
izrazio očekivanje da će se on naći u parlamentu do kraja godine .
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